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The phytoremediation potential of ornamental plants Coleus sp. and Petunia sp. towards heavy
metals and some trace elements was preliminary assessed in a short-term laboratory experiment.
Plants were planted into soil with high content of V, Cr, Mn, Fe, Co, As, Br, Cs, Zr, and Th. The
content of elements in soils and plants was determined using neutron activation analysis. After
30 days of the experiment, the content of Cr, Fe, Co, As, Cs and Th in the soils decreased by
11–29%. Petunia sp. was effective in translocation of Cr, Mn, Fe, Br, with translocation factors
ranging from 1.6 to 10, and Coleus sp. — in translocation of Mn and Br, with translocation
factors in the range of 1.4–6.2. The biochemical changes in the plant leaves under the action of
heavy metals were assessed. Phytoremediation potential of Coleus sp. and Petunia sp. should be
investigated in a long-term experiment.

В ходе краткосрочного лабораторного эксперимента оценивали фиторемедиационный по-
тенциал декоративных растений Coleus sp. и Petunia sp. по отношению к тяжелым металлам
и некоторым микроэлементам. Растения высаживали в почву с высоким содержанием V, Cr,
Mn, Fe, Co, As, Br, Cs, Zr и Th. Содержание этих элементов в почвах и растениях до и после
фиторемедиации определяли с помощью нейтронно-активационного анализа. Через 30 сут экс-
перимента содержание Cr, Fe, Co, As, Cs и Th в почве уменьшилось на 11–29%. Petunia sp.
была эффективна в транслокации Cr, Mn, Fe и Br (с коэффициентами транслокации от 1,6 до
10), а Coleus sp. — Mn и Br (с коэффициентами транслокации от 1,4 до 6,2). Также изучались
биохимические изменения в листьях растений под влиянием тяжелых металлов. Фиторемедиа-
ционный потенциал Coleus sp. и Petunia sp. следует изучить в долгосрочном эксперименте.
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